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Απαιτείται ριζική
ανατροπή µήπως και
προλάβουµε.
Ο εφιάλτης µας όµως
τους φέρνει κέρδη.
Άρχισαν πράσινες

επενδύσεις,
µε τα λεφτά
που πήραν
από τα
Ταµεία
µας…, για
να µας
σώσουν από
το
θερµοκήπιο
που µας
έφτιαξαν.ed
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«Ριζική ανατροπή

µήπως προλάβουµε…»
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Πρέπει
να συνεχισθούν
οι προσπάθειες

µε στόχο
την σύναψη της νέας

συµφωνίας των
Ηνωµένων Εθνών

για το κλίµα.

Βρυξέλλες, Μάρτιος

H
Ε.Ε. αναµένεται να ασκήσει πίεση
για να συνεχισθεί η πρόοδος, µε τις
επίσηµες διαπραγµατεύσεις ενόψει

της κατάρτισης της νέας συµφωνίας των
Ηνωµένων Εθνών
για την κλιµατική
αλλαγή. Οι συσκέ-
ψεις σηµατοδοτούν
την πρώτη σύνοδο
διαπραγµατεύσεων
από τότε που η
∆ιάσκεψη των Η-
νωµένων Εθνών
για το κλίµα στο
Μπαλί, τον περα-
σµένο ∆εκέµβριο,
αποφάσισε να

συναφθεί η συµφωνία έως τα τέλη του 2009
ώστε να τεθεί σε ισχύ µετά το 2012 που
ολοκληρώνεται το πρόγραµµα σύµφωνα µε
το Πρωτόκολλο του Κιότο για τον περιορισµό
των εκποµπών αερίων θερµοκηπίου από τις
ανεπτυγµένες χώρες.
«Όπως δήλωσε ο αρµόδιος για το
περιβάλλον Επίτροπος κ. Σταύρος ∆ήµας.
"Η σύνοδος στο Μπαλί επέφερε τη ριζική
ανατροπή που ήθελε η Ευρώπη και όλα τα
µέρη θα πρέπει πλέον να φροντίσουν να
συνεχισθούν οι προσπάθειες, έτσι ώστε να
ολοκληρωθούν οι διαπραγµατεύσεις ε-
πιτυχώς έως το τέλος του επόµενου έτους.
Η κλιµατική αλλαγή αποτελεί τη ση-
µαντικότερη µακροπρόθεσµη πρόκληση που
αντιµετωπίζει ο κόσµος σήµερα και χρεια-
ζόµαστε µια συµφωνία σε παγκόσµιο
επίπεδο που συνεπάγεται την ανάληψη
τολµηρών πρωτοβουλιών, ώστε η υπερ-

θέρµανση του πλανήτη να µην προσλάβει τις
προβλεπόµενες καταστροφικές διαστάσεις.
Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι αποφασισµένη
να εξακολουθήσει να διαδραµατίζει ηγετικό
ρόλο δίνοντας το παράδειγµα, όπως έπραξε
µε τη φιλόδοξη δέσµη µέτρων για το κλίµα
και τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας που
πρότεινε η Επιτροπή τον Ιανουάριο».
Οι διαπραγµατεύσεις διεξάγονται σε δύο
παράλληλα επίπεδα. Στο ένα συµµετέχουν
τα 192 αντισυµβαλλόµενα µέρη στη
σύµβαση ― Πλαίσιο των Ηνωµένων Εθνών
για την Κλιµατική Αλλαγή (UNFCCC),
συµπεριλαµβανοµένων και των Ηνωµένων
Πολιτειών. Στο άλλο παίρνουν µέρος τα 178
αντισυµβαλλόµενα µέρη στο Πρωτόκολλο
του Κιότο, µε σκοπό τη χάραξη των
µελλοντικών στόχων σχετικά µε τις εκποµπές
για τις ανεπτυγµένες χώρες. Οι προσπάθειες
αυτές εστιάζονται στη διερεύνηση των µέσων
που θα βοηθήσουν τις ανεπτυγµένες χώρες
να επιτύχουν τους µελλοντικούς στόχους
σχετικά µε τις εκποµπές και συγκεκριµένα:
� σσττοο ρρόόλλοο πποουυ κκααλλοούύννττααιι νναα δδιιααδδρραα--
µµααττίίσσοουυνν µελλοντικά ο Μηχανισµός
Καθαρής Ανάπτυξης του Πρωτοκόλλου και ο
Κοινός Μηχανισµός Εφαρµογής, για τους
οποίους η ΕΕ πιστεύει ότι χρειάζεται να

µεταρρυθµιστούν για να παραµείνουν
αποτελεσµατικοί,
� σσττοουυςς µµεελλλλοοννττιικκοούύςς κκααννόόννεεςς λλοογγιισσττιικκήήςς
κκααττααγγρρααφφήήςς γγιιαα ττιιςς χχρρήήσσεειιςς γγηηςς,, τις
µεταβολές των χρήσεων γης και τη
δασοκοµία, οι οποίοι είναι αναγκαίο να
βελτιωθούν, ώστε να αντικατοπτρίζουν
πραγµατικά το ρόλο που παίζουν στον
περιορισµό των εκποµπών, στην ενίσχυση
των αποδεκτών διοξειδίου του άνθρακα
(καταβόθρες) και στην ανάπτυξη του
εφοδιασµού µε αειφόρες πηγές
βιοενέργειας και µε προϊόντα ξύλου,
� σστταα ααέέρριιαα θθεερρµµοοκκηηππίίοουυ πποουυ ππρρέέππεειι νναα
ππεερριιοορριισσθθοούύνν και στο πεδίο εφαρµογής των
µελλοντικών δράσεων στους εκάστοτε
κλάδους που θα πρέπει να
συµπεριλαµβάνουν τις εκποµπές από τις
διεθνείς αεροπορικές και θαλάσσιες
µεταφορές.
Εκείνο που προέχει για την ΕΕ είναι να
καθορισθεί στην επικείµενη παγκόσµια
συµφωνία ως στόχος να περιορισθεί η
υπερθέρµανση του πλανήτη στους 20C πάνω
από τα επίπεδα της προβιοµηχανικής
εποχής. Θα απαιτηθεί έτσι να µειωθούν οι
εκποµπές αερίων θερµοκηπίου σε
παγκόσµια κλίµακα κατά ποσοστό
µεγαλύτερο από 50% από τα επίπεδα του
1990 έως τα µέσα του αιώνα.
Το πρώτο βήµα που προτείνει η ΕΕ είναι να
δεσµευθούν οι ανεπτυγµένες χώρες να
µειώσουν τις συλλογικές εκποµπές αερίων
τους σε επίπεδα κατώτερα κατά 30% από τα
επίπεδα του 1990 έως το 2020. Οι ηγέτες της
ΕΕ ανέλαβαν τη δέσµευση να προβεί η ΕΕ σε
αυτή την περικοπή κατά 30%, εάν οι άλλες
ανεπτυγµένες χώρες δεσµευθούν να
προχωρήσουν σε ανάλογες περικοπές και εάν
οι πιο ανεπτυγµένες οικονοµικά χώρες
συµβάλουν προσηκόντως, ανάλογα µε τις
δυνατότητές τους. ΗΜπανγκόκ είναι η πρώτη
από τις τέσσερις συνόδους διαπραγµατεύσεων
πουπραγµατοποιούνται εφέτος.Η επόµενηθα
διεξαχθεί τον Ιούνιο στη Βόννη της Γερµανίας,
η Τρίτη θα γίνει στα τέλη Αυγούστου (σε µέρος
που δεν έχει ακόµη ορισθεί), ενώ η τέταρτη θα
διεξαχθεί κατά τη διάρκεια της διάσκεψης του
Πόζναν, τον ∆εκέµβριο.

(Η σύνταξη του τεύχους ολοκληρώθηκε στις 18.3.08)
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ΚΛΙΜΑΤΙΚΗ ΑΛΛΑΓΗ

Ριζική ανατροπή
µήπως προλάβουµε

Mr. Stavros Dimas, the
Commissioner for the envi-
ronment declared “H the
meeting in Bali did bring
about the radical changes
Europe wanted and all par-
ties should now ensure the
continuation of the efforts
so that the negotiations will
be successfully concluded
by the end of the next year.
The EU is determined to go
on playing a leading role by
setting the example, as it
has done with the introduc-
tion of the ambitious set of
measures for the climate
and the renewable sources
of energy proposed by the
Commission in January”.

O κ. Σταύρος ∆ήµας,
Επίτροπος

Περιβάλλοντος Ε.Ε.
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Aντιµέτωπη µε τον
εφιάλτη του

θερµοκηπίου η διεθνής
κοινότητα, είναι σε

απόγνωση καθώς
πνίγεται ήδη και από

τους... ρύπους µιας
άλλης ανάπτυξης.

Πρόκειται για την
πράσινη ανάπτυξη που

θυσιάζεται ήδη από
την αρχή στον βωµό

του κέρδους.

O
ι προκλήσεις και οι ευκαιρίες
της πράσινης ανάπτυξης θα
µπορούσαν να δώσουν λύσεις,

αλλά στην ουσία αξιοποιούν την
καταστροφή που συντελείται και
παίρνουν ό,τι έχει αποµείνει. Στην
χώρα µας ένας νέος βουλευτής αλλά
από παλιό πολιτικό τζάκι ο ΚΚυυρριιάάκκοοςς
ΜΜηηττσσοοττάάκκηηςς σε άρθρο του που
δηµοσιεύτηκε το 2007 στο περιοδικό
ECONOMIST και στην «Καθηµερινή»
σηµείωνε τα εξής ενδιαφέροντα τότε
και εξόχως επίκαιρα σήµερα:
«…Οι πιέσεις για περισσότερες
πολιτικές πρωτοβουλίες, όσον αφορά
την προστασία του περιβάλλοντος στην
Ελλάδα και τον κόσµο γίνονται ολοένα
και πιο έντονες. Στον εικοστό πρώτο
αιώνα η ανάγκη να στρέψουµε την

µατιά µας προς πιο πράσινες
αναπτυξιακές πολιτικές δεν
υπαγορεύεται µόνο από ηθικούς ή
περιβαντολογικούς λόγους αλλά έχει
και απτή οικονοµική διάσταση.
Είναι πλέον προφανές ότι το µοντέλο
ανάπτυξης που ακολουθήθηκε τον
προηγούµενο αιώνα αποδείχθηκε
ευεργετικό για την οικονοµία αλλά
καταστροφικό για το περιβάλλον.
Η υπερθέρµανση του πλανήτη δεν
είναι πλέον µια θεωρητική συζήτηση
µεταξύ επιστηµόνων αλλά µια
απειλητική πραγµατικότητα ενώ και η
ανάγκη εφαρµογής ενός νέου
µοντέλου πράσινης ανάπτυξης,
εξελίσσεται από εφήµερη µόδα σε
συλλογική συνείδηση...»
Την ίδια ώρα όµως, η ελληνική

ΕΦΙΑΛΤΗΣ ΜΕ ΚΕΡ∆Η

Είκοσι δις δολάρια
πράσινες επενδύσεις
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κυβέρνηση προχωρεί στην δική της…
ανατρεπτική επιλογή, αφού, όπως
χαρακτηριστικά, επισηµαίνεται σε
άρθρο, της εφηµερίδας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΟΤΥΠΙΑ», ««οο ππλλααννήήττηηςς εεππεεννδδύύεειι
σσεε ππρράάσσιιννηη εεννέέρργγεειιαα ααλλλλάά ηη ΕΕλλλλάάδδαα
σσεε άάννθθρραακκαα»»..
Η επιλογή όµως του λιθάνθρακα, ως
καυσίµου για την παραγωγή
ηλεκτρικού ρεύµατος, είναι στις ηµέρες
µας µοναδικός τρόπος για την πλήρη
ιδιωτικοποίηση της ∆ΕΗ.
Ανάλογο ήταν και το εγχείρηµα που
είχε κάνει το 1992, ηη κκυυββέέρρννηησσηη ττοουυ
κκοουυ ΚΚωωνν.. ΜΜηηττσσοοττάάκκηη µµεε ττοο σσύύσσττηηµµαα
ΒΒΟΟΟΟΤΤ (εκχώρηση της παραγωγής
ρεύµατος στους ιδιώτες µε λεφτά της
∆ΕΗ). Τώρα όµως επανέρχεται µε την
χρήση λιθάνθρακα και την σύµβαση της
∆ΕΗ µε τον γνωστό γερµανικό όµιλο.
Ο θάνατος του περιβάλλοντος όµως
(και όχι µόνον), µε την παραγωγή
ρεύµατος, έχει προϊστορία. Οι ευθύνες
είναι διακοµµατικές ευδιάκριτες και
έχουν παρελθόν.
Τα θεµέλια του πολιτικού θερµοκηπίου
για την ενέργεια στην χώρα µας, χρονικά
εντοπίζονται την περίοδο 1989-1993, µε
την συµµετοχή αρχικά δύο πολιτικών
φορέων στην διαχείριση της κυβερ-
νητικής εξουσίας (Νέα ∆ηµοκρατία -
Ενιαίος Συνασπισµός της Αριστεράς).
Ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα όµως είναι και
η συνέχεια, µετά το 1993, όταν ο τότε
Υπουργός εµπορίου- Βιοµηχανίας κ.
ΚΚωωνν.. ΣΣηηµµίίττηηςς και µετέπειτα
Πρωθυπουργός, έδωσε την πρώτη
ώθηση στις ΑΠΕ (Ανανεώσιµες Πηγές
Ενέργειας). Με τον νόµο που τις
καθιέρωσε αποκλείστηκε από την
δραστηριότητα αυτή η ∆ΕΗ, που
υποχρεώθηκε όµως, να αγοράζει σε
υψηλές τιµές (και άρα µε ζηµιά), την
όποια παραγωγή ρεύµατος από ΑΠΕ
που πραγµατοποιούν ιδιώτες, µε
επενδύσεις από κοινοτικά κονδύλια
και κρατικές επιχορηγήσεις.
Το µοντέλο που άρχισε µε την κινητή
τηλεφωνία (αποκλείστηκε αρχικά ο ΟΤΕ
από την δραστηριότητα αυτή), ανα-
παράγεται έτσι και στην ενέργεια, ώστε
µέσα από τις απαραίτητες στρεβλώσεις να
αναδειχθούν (και να αναδυθούν) νέα
πρόσωπα και καταστάσεις στην επιχε-
ιρηµατική κοινότητα. Το γεγονός ότι στην
επιχειρηµατική αυτή δραστηριότητα
πρωταγωνιστούν και εκδοτικοί όµιλοι µε
έντονη την οικολογική ανησυχία,
συµπληρώνει την εικόνα.
Το βέβαιον είναι ότι το δηµόσιο
συµφέρον και το δικαίωµα του πολίτη
καταναλωτή για το περιβάλλον και την
ποιότητα ζωής, πολύ δύσκολά µπορεί
πλέον να υπηρετηθεί πολιτικά από µια
επιλογή στρατηγικής σηµασίας µε
κεντρικό πολιτικό σχεδιασµό.

Σωστά λοιπόν, παρατηρεί άρθρο, που
δηµοσιεύτηκε πρόσφατα στην εφη-
µερίδα «ΒΗΜΑ» «οι δράσεις για την
καταπολέµηση του φαινοµένου του
θερµοκηπίου τόσο από ιδιωτικούς όσο
και από δηµόσιους φορείς, οδηγούν
αναπόφευκτα στην ανάπτυξη νέων
αναδυοµένων αγορών, οι οποίες προ-
σφέρουν υψηλά περιθώρια κέρδους».
Με όρους αγοράς πλέον «υπηρετείται» η
ποιότητα της ζωής µας, αφού επέρχεται
και η ιδιωτικοποίηση της πολιτικής.
Αναπόφευκτα η οικολογία γίνεται «IN»
για την οικονοµία και την πολιτική.
Αποτελεί, όπως χαρακτηριστικά
επισηµαίνεται και σε µια επίκαιρη
ανάλυση (ECO CITY. GR), µια
χρήσιµη επανάσταση αφού όλα στις
ηµέρες µας γίνονται πράσινα :
� Super Market
� Εταιρείες Πετρελαίου
� Κατασκευαστές κτιρίων
� Αυτοκινητοβιοµηχανίες
� Οµόλογα
«...Κανείς δεν παραιτείται, τονίζεται,
από την τεράστια πίτα κερδών που
προκύπτει από την οικολογική
ευαισθησία- ανησυχία που καλλιεργεί

το σύστηµα στους καταναλωτές
«πατώντας» πάνω στην πραγµατική και
θανάσιµη απειλή που συνεπάγεται η
καταστροφή της φύσης…».
Είναι εντυπωσιακό ότι µόνο τον
Μάρτιο µία µόνο Τράπεζα στις ΗΠΑ
δαπάνησε 20 δις δολάρια για πράσινες
επενδύσεις. Όλοι σπεύδουν λοιπόν
να δικαιώσουν αυτό που είπε κάποτε
ένας «γκουρού» των αγορών ««δδεενν
ππρρέέππεειι νναα χχααρρααµµίίζζοουυµµεε µµίίαα κκρρίίσσηη»».. 
Και στις µέρες µας οι διαχειριστές
κεφαλαίων συµβουλεύουν τους
πελάτες τους :
� Υπάρχει µία ενεργειακή κρίση (η τιµή
του αργού σκαρφαλώνει τα 120 δολάρια
το βαρέλι ).
� Υπάρχει µία κρίση εθνικής ασφάλειας
(Μ. Ανατολή, αγωγοί, Βαλκάνια).
� Υπάρχει µία κρίση κλιµατικών
αλλαγών .
Στο τρίγωνο αυτό οι πολιτικές κρίνονται
όπως και οι πολιτικοί.
Και την ίδια ώρα οι πολίτες ψηφίζουν
αυτά, που όπως φαίνεται έχουν ήδη
αποφασίσει οι δηµοσκοπήσεις, που
αναδεικνύονται από MEDIA µε έντονες
οικολογικές ανησυχίες.

5

The challenges and the opportunities of the green development
could provide solutions, yet in essence they exploit the on going
destruction and what has remained is being salvaged.
The fact that in March alone just one Bank in the USA allocated
20 billion $ in green investments is quite impressive.
So everyone rushes to justify what a market “guru” stated “we
should not waste a crisis”.
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Περισσότεροι από
100 σύνεδροι,
από 17 χώρες,

εκπρόσωποι
τοπικών αρχών,

ενεργειακών
γραφείων, διεθνών

οργανισµών,
οργανισµών της

Ευρωπαϊκής
ένωσης, µηχανικοί,

ερευνητές,
ακαδηµαϊκοί -

παρακολούθησαν το
1ο Ευρωπαϊκό

Συνέδριο RERINA,
στις Βρυξέλλες.

T
ο συνέδριο διοργανώθηκε από
το Τµήµα Μηχανικών Περιβάλ-
λοντος του Πολυτεχνείου

Κρήτης, συντονιστής του Ευρωπαϊκού
έργου RERINA και το ∆ίκτυο
Ευρωπαϊκών Νησιών για την Ενέργεια
και το Περιβάλλον (ISLENET), και
εστίασε σε θέµατα που αφορούν την
Ενσωµάτωση Τεχνολογιών ΑΠΕ για τη
δηµιουργία Βιώσιµων Ενεργειακών
Κοινοτήτων σε νησιά και οικολογικά
ευαίσθητες περιοχές όπως:
� η δυνατότητα δηµιουργίας Βιώσιµων
Ενεργειακών Κοινοτήτων στα Ευρω-
παϊκά νησιά και τις οικολογικά
ευαίσθητες περιοχές.
� τα κοινωνικό-οικονοµικά και περι-
βαλλοντικά ζητήµατα που καθορίζουν
τη χάραξη πολιτικής για την
επιτυχηµένη ανάπτυξη Βιώσιµων
Ενεργειακών Κοινοτήτων
� οι βέλτιστες πρακτικές και οι κα-
τάλληλες διαθέσιµες ενεργειακές
τεχνολογίες για τις ανάγκες των
Ευρωπαϊκών νησιών
Την επίσηµη έναρξη του συνεδρίου

κήρυξε ο καθηγητής κ. Νίκος Καλογε-
ράκης, πρόεδρος του Tµήµατος Μηχα-
νικών Περιβάλλοντος του
Πολυτεχνείου Κρήτης, ο οποίος µε
αφορµή τον εορτασµό των 30 χρόνων
από την ίδρυση του τµήµατος,
αναφέρθηκε στην καινοτόµα και
υψηλού επιπέδου ερευνητική δράση
του, καθώς και στο εκπαιδευτικό του
έργο.
Σύντοµη οµιλία και χαιρετισµό απηύ-
θυναν
� Ο Vincent Berrutto, ∆ιευθυντής –
εκπρόσωπος του Executive Agency for
Competitiveness and Innovation
(EACI) στις Βρυξέλλες.

� Ο ευρωβουλευτής Γιώργος Χατζη-
µαρκάκης, µέλος της Επιτροπής για
την Βιοµηχανία, Έρευνα και
Τεχνολογία και συντάκτης της έκθεσης
για το Πρόγραµµα Ανταγωνιστικότητας
και Καινοτοµίας 2007-2013.
Oι εργασίες του συνεδρίου ξεκίνησαν
µε την παρουσίαση της Ευρωπαϊκής
Πολιτικής για τις νησιωτικές και
οικολογικά ευαίσθητες περιοχές:
� Ο Priit Enok, διευθυντής του τµή-
µατος Βιώσιµων Ενεργειακών Κοινο-
τήτων του Executive Agency for
Competitiveness and Innovation
(EACI), αναφέρθηκε στις προκλήσεις
που δέχεται η Ευρώπη από τις
κλιµατικές αλλαγές, τη χαµηλή
συµµετοχή των ΑΠΕ, την αυξανόµενη
εξάρτηση από τις εισαγωγές, την
αύξηση των τιµών και τη µείωση της
ασφάλειας αποθεµάτων και εξήγησε τις
ευκαιρίες για ανάπτυξη, καινοτοµία και
ανταγωνιστικότητα που προσφέρει το
πρόγραµµα «Ευφυής Ενέργεια για την
Ευρώπη» (Intelligent Energy for
Europe).
� Ο επίκουρος καθηγητής Θεοχάρης
Τσούτσος, συντονιστής του
Ευρωπαϊκού έργου RERINA επισήµανε
ότι οι νησιωτικές και οικολογικά
ευαίσθητες περιοχές αντιµετωπίζουν
αρκετές προκλήσεις και δυσκολίες

ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ ΠΗΓΕΣ

Βιώσιµη ενέργεια
στα νησιά της Ε.Ε.

Ο καθηγητής κ. Νίκος Καλογεράκης,
πρόεδρος του Tµήµατος Μηχανικών
Περιβάλλοντος του Πολυτεχνείου

Κρήτης.

Ο ευρωβουλευτής Γιώργος Χατζηµαρκάκης, ο Vincent Berrutto (EACI)
και ο επ. καθηγητής Θεοχάρης Τσούτσος.
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καθώς η ενεργειακή ζήτηση αυξάνεται
συνεχώς, ενώ τα εγκαταστηµένα
ενεργειακά συστήµατα αδυνατούν να
τις καλύψουν. Οι συντονισµένες
πολιτικές και τα µέτρα εξοικονόµησης
και παραγωγής ενέργειας µπορούν να
προάγουν την τοπική οικονοµία καθώς
και να βελτιώσουν την ποιότητα ζωής
των πολιτών, προστατεύοντας παρά-
λληλα το περιβάλλον
Παρουσιάστηκαν Βιώσιµα Ενεργειακά
Σχέδια των κοινοτήτων που συµ-
µετείχαν στο έργο και αφορούσαν:
� την κοινότητα Cabras στη Σαρδηνία,
Ιταλία (από τους υπεύθυνους του
έργου Virginia Bombelli, Bruno
Paliaga)
� το οικιστικό συγκρότηµα Aphrodite
Hills στη Πάφο, Κύπρος (από τον
Ανδρέα Λιζίδη, Ινστιτούτο Ενέργειας
Κύπρου)
� το δήµο Αρµένων στις Καλύβες,
Χανιά Κρήτης, (από τον δήµαρχο
Αρµένων Πέτρο Βλαχάκη), ο οποίος
αναφέρθηκε αναλυτικά στο σχέδιο
Βιώσιµης Ενέργειας που αναπτύχθηκε
µε στόχο την προστασία και την ήπια
αξιοποίηση της οικολογικά ευαίσθητης
περιοχής του ποταµού Κοιλιάρη, και το
οποίο περιελάµβανε
� Αυξηµένη χρήση εφαρµογών ΑΠΕ

(µικρό υδροηλεκτρικό σταθµό,
ηλιακούς συλλέκτες κλπ.)
� ∆ράσεις και εφαρµογές για εξοι-
κονόµηση ενέργειας.
Στη συνέχεια οµιλητές από δια-
φορετικές περιοχές της Ευρώπης, οι
οποίες έχουν υλοποιήσει επιτυχηµένα
προγράµµατα Βιώσιµης Ενέργειας,
µετέφεραν τη δική τους εµπειρία και
τεχνογνωσία παρουσιάζοντας έργα
από τη Νορβηγία, την Ελλάδα, τη

∆ανία και το Πράσινο Ακρωτήρι (3-
NITY, SEC-BENCH, Samso –Τhe
100% RES island, HOTRES,
HOTEST, κ.α.)
Ιδιαίτερη αίσθηση προκάλεσε η
παρουσίαση του Οδηγού Βιώσιµων
Ενεργειακών Κοινοτήτων που θα
περιλαµβάνει πρακτικές πληροφορίες,
οδηγίες και κατευθύνσεις.
Οι εργασίες του 1ο Ευρωπαϊκού
Συνεδρίου RERINA ολοκληρώθηκαν
µε την οργάνωση πάνελ µε θέµα
συζήτησης «Βιώσιµες ενεργειακές πο-
λιτικές για τα ευρωπαϊκά νησιά και ο
ρόλος των τοπικών αρχών, των πολι-
τών και των φορέων της αγοράς».
Οµιλητές στην ενότητα αυτή ήταν
εκπρόσωποι αντιπροσωπευτικών φο-
ρέων, οι οποίοι κατέθεσαν την εµπει-
ρία τους, σκιαγράφησαν τις προο-
πτικές, αντάλλαξαν απόψεις και
απάντησαν στους προβληµατισµούς
των συνέδρων (Παναγιώτης Κορο-
γιαννάκης - ∆ιευθυντής δικτύου ISLE-
NET, Ignazio Farris -∆ιευθυντής Πε-
ριβάλλοντος, Επαρχία Cagliari / Ιταλία,
Sonja Starnberger - Σύµβουλος,
εκπρόσωπος του Eurochambers,
δρ.Νίκος Λυµπερόπουλος-∆ιευθυντής
Έργων, UNIDO-ICHET, Κωνσταντίνος
Λιαρίκος - WWF).

More than 100 participants
from 17 countries represent-
ing local authorities, energy
organisations, international
organisations, EU organisa-
tions, engineers,
researchers, members of the
academic community –
attended the 1st European
Congress RERINA in
Brussels.
The congress was convened
by the Environmental
Engineering Department of
the Technical University of
Kriti, co-ordinator of the
European project RERINA
and the European Island
Network (ISLENET).
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Κλιµατικές αλλαγές,
δηµογραφικές

εξελίξεις,
βιοτεχνολογία και
γενετική µηχανική
αποτελούν µεταξύ
άλλων παράγοντες

που οδηγούν
µακροπρόθεσµα σε
νέες ισορροπίες και

στο πιστωτικό
σύστηµα.

O
ι αναδιατάξεις που αναµένονται
µέσα από τη συνεχιζόµενη
κρίση, που ξεκίνησε µε τα

προβλήµατα στεγαστικής πίστης στις
ΗΠΑ είναι θέµατα που συζητήθηκαν
πρόσφατα στο ««66οο ∆∆ιιεεθθννέέςς ΤΤρρααππεεζζιικκόό
ΣΣυυννέέδδρριιοο»»..
Ο αντίκτυπος αυτών των πρωτόγνωρων
εξελίξεων, επισήµανε χαρακτηριστικά
στην οµιλία του ο διοικητής της Αγρο-
τικής Τράπεζας ∆∆ηηµµήήττρρηηςς ΜΜηηλλιιάάκκοοςς
αποτελεί ένα σηµαντικό πεδίο
προβληµατισµού και για το Τραπεζικό
χώρο και µεταξύ άλλων υπογράµµισε:
Ξεκινώντας από την παγκόσµια
οικονοµία, κατά την προσεχή εικο-

σαετία, το ειδικό βάρος των δυναµικά
αναπτυσσόµενων οικονοµιών όπως η
Κίνα, η Ινδία, η Βραζιλία, η Ρωσία θα
έχει αυξηθεί σηµαντικά, απειλώντας σε
ένα βαθµό µε µετατόπιση ισχύος την
ηγεµονία των ΗΠΑ και γενικότερα των
χωρών που συγκροτούν την G8.
Μέχρι το 2025, εκτιµάται ότι µε βάση το
µέγεθος του Α.Ε.Π., η Κίνα θα έχει
καταλάβει τη δεύτερη θέση µετά τις
Η.Π.Α. ακολουθούµενη από
τις: Ιαπωνία, Ινδία, Γερµανία,
Ρωσία, Ηνωµένο Βασίλειο,
Γαλλία, Βραζιλία και Ιταλία.
� ΟΟιι εεππιιππττώώσσεειιςς ττωωνν
κκλλιιµµααττιικκώώνν ααλλλλααγγώώνν κκααιι ττηηςς
σσττααδδιιαακκήήςς εεξξάάννττλληησσηηςς
πποολλλλώώνν φφυυσσιικκώώνν ππόόρρωωνν θθαα
γγίίννοοννττααιι οολλοοέένναα κκααιι ππιιοο έέννττοοννεεςς,, ακόµη
και αν ληφθούν άµεσα µέτρα
περιορισµού των αρνητικών συνεπειών
της εκβιοµηχάνισης και της δυναµικής
οικονοµικής ανάπτυξης. Εκτιµάται ότι
εάν δεν υπάρξει ουσιαστική αλλαγή
στον τρόπο που αντιµετωπίζουµε το
περιβάλλον, ττοο κκόόσσττοοςς ττηηςς οοιικκοολλοογγιικκήήςς
κκαατταασσττρροοφφήήςς κκααιι ττωωνν εεππιιππττώώσσεεωωνν σσττηηνν
υυγγεείίαα ττωωνν πποολλιιττώώνν θθαα ααννέέλλθθεειι σσττοο 1111--
1144%% ττοουυ ππααγγκκόόσσµµιιοουυ ΑΑΕΕΠΠ,, ποσοστό
που ισοδυναµεί στο κόστος του Α΄ και
Β΄ Παγκοσµίου Πολέµου και του
Κραχ του 1929 µαζί!
� ΗΗ σσυυννεεχχήήςς µµεεττααββοολλήή ττωωνν ααννααγγκκώώνν
ττωωνν ππεελλααττώώνν διαµορφώνει νέα
δεδοµένα στη λειτουργία των τραπεζών.
∆εν πρέπει να αγνοούµε ότι το πιο
σηµαντικό περιουσιακό στοιχείο µιας
τράπεζας ήταν, είναι και θα παρα-
µείνουν οι σχέσεις µε τους πελάτες της.
ΗΗ δδιιαασσφφάάλλιισσηη ττηηςς κκεερρδδοοφφοορρίίααςς κκααιι οοιι
ααννααππττυυξξιιαακκέέςς ππρροοοοππττιικκέέςς µµιιααςς ττρράάππεεζζααςς
θθαα σσυυννεεχχίίσσοουυνν ααννααππόόφφεευυκκτταα νναα
ππρροοσσδδιιοορρίίζζοοννττααιι ααππόό ττηηνν ιικκααννόόττηηττάά ττηηςς
νναα εεππιισσηηµµααίίννεειι,, εεγγκκααίίρρωωςς,, ττιιςς µµεε--
ττααββααλλλλόόµµεεννεεςς ααυυττέέςς ααννάάγγκκεεςς κκααιι νναα
ππρροοσσααρρµµόόζζεεττααιι σσττιιςς ννέέεεςς σσυυννθθήήκκεεςς,,
ώώσσττεε νναα ππρροοσσφφέέρρεειι εελλκκυυσσττιικκέέςς λλύύσσεειιςς
µµεε ττοουυςς ππιιοο ααννττααγγωωννιισσττιικκοούύςς όόρροουυςς.. Για
τις ευρωπαϊκές τράπεζες η αναµε-
νόµενη ανακατανοµή της οικονοµικής
ισχύος σε παγκόσµιο επίπεδο οδηγεί

στην εκτίµηση ότι: ττοο ΕΕυυρρώώ έέωωςς ττοο 22003300
ππιιθθααννώώςς νναα ααµµφφιισσββηηττήήσσεειι,, σσεε έένναα
σσχχεεττιικκάά ππεερριιοορριισσµµέέννοο πποοσσοοσσττόό,, ττηηνν
κκυυρριιααρρχχίίαα ττοουυ δδοολλααρρίίοουυ ωωςς κκύύρριιοουυ
ννοοµµίίσσµµααττοοςς ττωωνν δδιιεεθθννώώνν σσυυννααλλλλααγγώώνν
κκααιι ττηηςς δδιιααττήήρρηησσηηςς σσυυννααλλλλααγγµµααττιικκώώνν
δδιιααθθεεσσίίµµωωνν.. 
� ΗΗ ττεεχχννοολλοογγιικκήή ππρρόόοοδδοοςς,, παράλληλα,
αναµένεται ότι θα φέρει επανάσταση
στα συστήµατα πληρωµών, στη µορφή

και στα κανάλια διανοµής των
τραπεζικών προϊόντων και
υπηρεσιών. Στην Ευρώπη
σήµερα, υπολογίζεται ότι
περίπου το 80% των πωλήσεων
των προϊόντων λιανικής
τραπεζικής πραγµατοποιούνται
από τα καταστήµατα. [4] Η

τεχνολογική εξέλιξη µας επιτρέπει να
θεωρήσουµε ως βέβαιο ότι έως το
2030, όλο και περισσότερες τραπεζικές
συναλλαγές, θθαα εεκκττεελλοούύννττααιι µµέέσσαα ααππόό
τταα εεννααλλλλαακκττιικκάά δδίίκκττυυαα εεξξυυππηηρρέέττηησσηηςς (e-
banking, mobile banking, call center),
εεννώώ ττοο ττρρααππεεζζιικκόό κκααττάάσσττηηµµαα θθαα
ππααρρααµµεείίννεειι χχώώρροοςς,, όόχχιι ττόόσσοο ππααρροοχχήήςς
ππρροοϊϊόόννττωωνν κκααιι υυππηηρρεεσσιιώώνν ααλλλλάά
ππααρροοχχήήςς σσυυµµββοουυλλεευυττιικκήήςς υυπποοσσττήήρριιξξηηςς..

ATE

Νέες ευκαιρίες
για τις Τράπεζες

The repercussions of these
unprecedented develop-
ments, underlined in his
speech Mr. Dimitris
Miliakos the governor of the
Agricultural Bank, are an
important field for thinking
for the Banking industry too
and he also said among oth-
ers:
The cost of the environmen-
tal destruction and the rele-
vant consequences on the
health of the citizens will
rise to 11-14% of the world
GDP, a percentage that cor-
responds to the sum of the
cost of World War I and II
and the 1929 Crash!

Ο πρόεδρος της ΑΤΕ ∆. Μηλιάκος
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Σε αυτό το ανταγωνιστικό περιβάλλον,
τταα σσυυσσττήήµµαατταα CCRRMM θθαα ααπποοκκττήήσσοουυνν
αακκόόµµηη µµεεγγααλλύύττεερρηη σσηηµµαασσίίαα,, καθώς
µέσω αυτών οι τραπεζικοί όµιλοι θα
µπορούν να παρέχουν προσω-
ποποιηµένα πακέτα προϊόντων ανά-
λογα µε το προφίλ και τις ανάγκες του
πελάτη. Ανάλογη θα είναι και η εξέλιξη
και η αύξηση της σηµασίας του BB22BB ee--
ccoommmmeerrccee,, που αναµένεται να καταστεί
το κύριο κανάλι πραγµατοποίησης
συναλλαγών µεταξύ των επιχειρήσεων.
Συνεπώς, τταα ζζηηττήήµµαατταα αασσφφάάλλεειιααςς,, που
σχετίζονται µε τη λειτουργία των
µηχανογραφικών και ηλεκτρονικών
συστηµάτων, καθώς και µε την
αποθήκευση, τη διαφύλαξη του
απορρήτου και την επεξεργασία
δεδοµένων, θθαα ααπποοττεελλοούύνν κκρρίίσσιιµµηη
ππααρράάµµεεττρροο εεππιιββίίωωσσηηςς κκααιι ααννάάππττυυξξηηςς
ττωωνν ππιισσττωωττιικκώώνν ιιδδρρυυµµάάττωωνν..
� ΗΗ ππρροοσσππάάθθεειιαα ααννττιιµµεεττώώππιισσηηςς ττωωνν
εεππιιππττώώσσεεωωνν ττηηςς κκλλιιµµααττιικκήήςς ααλλλλααγγήήςς κκααιι
ττηηςς κκαατταασσττρροοφφήήςς ττοουυ ππεερριιββάάλλλλοοννττοοςς,,
θα απαιτήσει µεγάλου ύψους επεν-
δύσεις, δηµιουργώντας ννέέεεςς εευυκκααιιρρίίεεςς
δδρραασσττηηρριιοοπποοίίηησσηηςς ττωωνν ππιισσττωωττιικκώώνν
ιιδδρρυυµµάάττωωνν.. Σύµφωνα µε τις πιο
πρόσφατες εκτιµήσεις του Ο.Η.Ε.,
µόνο για ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, θα απαιτούνται σε ετήσια
βάση επενδύσεις της τάξης των $ 200
δισ.
Επιπλέον, θα χρειαστούν σηµαντικού
ύψους κεφάλαια για την παραγωγή
βιοκαυσίµων, την ανάπτυξη αποτελε-

σµατικότερων συστηµάτων άρδευσης,
εξοικονόµησης και ανακύκλωσης των
υδάτινων πόρων, την κατασκευή αντι-
πληµµυρικών και άλλων έργων για την
αντιµετώπιση των συνεπειών της
ανόδου της στάθµης της θάλασσας και
την οικοδόµηση κτιρίων και οικισµών
φιλικότερων προς το περιβάλλον. Είναι

φανερό ότι µµεεγγάάλλοο µµέέρροοςς ττηηςς
ααππααιιττοούύµµεεννηηςς χχρρηηµµααττοοδδόόττηησσηηςς θθαα
κκααλλυυφφθθεείί ααππόό τταα ππιισσττωωττιικκάά ιιδδρρύύµµαατταα..
Ήδη, οι τράπεζες δραστηριοποιούνται
στην αγορά εµπορίας ρύπων, ως
σύµβουλοι και µεσολαβητές µεταξύ
πωλητών και αγοραστών και
συµµετέχουν σε «πράσινα» projects,
όπως η επισκευή παλαιών αγωγών, η
εγκατάσταση και η κατασκευή γεν-
νητριών αιολικής ενέργειας και
σταθµών υδροηλεκτρικής ενέργειας,
µµεε σσκκοοππόό νναα γγίίννοουυνν οοιι ίίδδιιεεςς ππωωλληηττέέςς
δδιικκααιιωωµµάάττωωνν ρρύύππωωνν.. Με την πάροδο
του χρόνου η τάση αυτή θα εντείνεται.
ΟΟ ααννττίίκκττυυπποοςς ττηηςς κκλλιιµµααττιικκήήςς ααλλλλααγγήήςς
θθαα εείίννααιι εεξξίίσσοουυ σσηηµµααννττιικκόόςς σσττηηνν
ααξξιιοολλόόγγηησσηη ττοουυ κκιιννδδύύννοουυ ττοουυ ααννττιι--
σσυυµµββααλλλλοοµµέέννοουυ.. Οι τράπεζες θα
συνυπολογίζουν, πλέον, κατά την
εκτίµηση της πιστοληπτικής ικανότητας
του πελάτη, τον κίνδυνο από
ενδεχόµενες περιπτώσεις περιβαλ-
λοντικής καταστροφής. Η τάση αυτή θα
είναι εντονότερη στο χώρο των
ασφαλειών. Ακόµη, αναµένεται ότι θα
διαµορφωθεί µµιιαα ννέέαα,, ττααχχύύτταατταα
ααννααππττυυσσσσόόµµεεννηη,, ααγγοορράά χχρρηηµµααττοοοοιικκοο--
ννοοµµιικκώώνν ππρροοϊϊόόννττωωνν,, που θα συνδέεται
µε την εµφάνιση ή µη κάποιας
περιβαλλοντικής καταστροφής και τα
οποία θα µεταβιβάζουν τον κίνδυνο
από τις εταιρίες ασφάλισης σε τρίτους
µέσω των αγορών χρήµατος και
κεφαλαίου.

9

ΆΆννοοδδοοςς ΚΚεερρδδώώνν 2288,,11%%
Η ανοδική πορεία της ΑΤΕbank και η ισχυροποίησή της στον τραπεζικό
χώρο αποτυπώνεται και στα οικονοµικά αποτελέσµατα του 2007.
Η κερδοφορία του Οµίλου της ATEbank το 2007 είναι ενισχυµένη, µε τα
ενοποιηµένα κέρδη µετά από φόρους να ανέρχονται σε ευρώ 241,4 εκ.
έναντι ευρώ 188,4 εκ. της προηγούµενης οικονοµικής χρήσης, δηλαδή µε
ποσοστό αύξησης 28,1%.
� Χαρακτηριστικό της ανάπτυξης των δραστηριοτήτων και των επιδόσεων του
Οµίλου αποτελούν:
Η συνεχιζόµενη κερδοφορία σχεδόν όλων των εταιριών του Οµίλου, µε
συνέπεια τη βελτίωση του δείκτη αποδόσεων των ιδίων κεφαλαίων (ROE) σε
17,4% από 15,5% το 2006.
� Η σηµαντική αύξηση στα υπόλοιπα του χαρτοφυλακίου δανείων κατά
19,1%, µε αύξηση της δανειοδότησης της λιανικής τραπεζικής κατά 27,4%
ενισχύοντας τα µερίδια αγοράς της ΑΤΕbank και ειδικότερα των στεγαστικών
δανείων κατά 26% και των καταναλωτικών δανείων κατά 46%
� Η ενίσχυση των καταθέσεων κατά 14,1%, µε αποτέλεσµα η ATEbank να
διατηρεί µια εξαιρετικά προνοµιακή σχέση δανείων προς καταθέσεις
(86,1%), στοιχείο ιδιαίτερα σηµαντικό από πλευράς ρευστότητας και
ιδιαίτερα µε τις υπάρχουσες συνθήκες στις αγορές και µε ανταγωνιστικό
κόστος χρήµατος.
� Η σηµαντική µείωση του δείκτη µη εξυπηρετούµενων δανείων στο επίπεδο
του 7,1% έναντι 10,8% τον ∆εκέµβριο του 2006.ι
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Νέες δυνατότητες
στην ανάπτυξη

περιφέρειας,
προσδίδουν τα

έργα υποδοµής και
επέκτασης στη

χρήση φυσικού
αερίου.

O
ι τελευταίες εξελίξεις µε τη
δηµιουργία του ελληνο-ιτα-
λικού αγωγού φυσικού αερίου

αποκτούν ιδιαίτερη σηµασία για την
περιοχή της Ηπείρου. Το θέµα
συζητήθηκε σε ιδική ηµερίδα που
πραγµατοποιήθηκε στην Ηγουµενίτσα.

«Ελληνο-ιταλικός Αγωγός Φυσικού
Αερίου : Έργο Εθνικής σηµασίας -
Μοχλός οικονοµικής και κοινωνικής
ανάπτυξης της Ηπείρου».

Η Ηµερίδα διοργανώθηκε από την
ΤΕ∆Κ Νοµού Θεσπρωτίας σε συ-
νεργασία µε την Νοµαρχιακή Αυτο-
διοίκηση Θεσπρωτίας και το Τεχνικό
Επιµελητήριο Ελλάδος - Τµήµα Ηπεί-
ρου.
Στην Ηµερίδα αυτή έγιναν οι
παρουσιάσεις :
� «Προδιαγραφές Εγκαταστάσεων
Αεριοστροβίλων / Συµπιεστών»
(Εµµ. Kακαράς Καθηγητής στην
Ανωτάτη Σχολή Μηχανολόγων-
Μηχανικών Ε.Μ.Π., Τοµέας Θερµικής
Μηχανικής, Εργαστήριο Ατµολεβήτων
& Θερµικών Εργοστασίων)
� Βασικά Τεχνικά και Λειτουργικά
Χαρακτηριστικά του Υποθαλάσσιου
Αγωγού Ελλάδας - Ιταλίας και των
Σταθµών Συµπίεσης και Μέτρησης»

∆ΕΠΑ

Προοπτική ανάπτυξης
και στην Ήπειρο

Φυ
σικ

όα
έρι

ο

Ο κ. Ασηµάκης Παπαγεωργίου, ∆ιευθ.
Σύµβουλος ∆ΕΠΑ
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(Αντώνης Νάτσικας, Αναπληρωτής
Γενικός ∆/ντής Εταιρικής Ανάπτυξης &
Σχεδιασµού της ∆ηµόσιας Επιχείρησης
Αερίου (∆ΕΠΑ Α.Ε.)
� «Φυσικό Αέριο - Οικονοµικό
ασφαλές και light» (∆ηµήτρης Σούλτης,
Ηλεκτρολόγος Μηχανικός & Φυσικός -
Πρώην ∆/ντής ΥΗΣ Πηγών Αωού)
� «Κύρια Περιβαλλοντικά θέµατα που
σχετίζονται µε την κατασκευή και
λειτουργία του Ελληνοϊταλικού αγωγού
Φ.Α. στην παράκτια περιοχή της Κοι-
νότητας Πέρδικας του Ν. Θεσπρωτίας»
(Κων. Μπάτος Χηµικός Μηχανικός,
Υπεύθυνος Περιβαλλοντικών Μελετών
EXERGIA Α.Ε.)
� «Τουρισµός και Ενεργειακά ∆ίκτυα.
Σύγκρουση ή συνύπαρξη;» (Νικηφόρος
Μπαλατσινός, Χωροτάκτης, Πρόεδρος
∆.Σ. ΘΕΩΡΗΜΑ - ΣΥΜΒΟΥΛΟΙ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ Α.Ε.»
Ακολούθησαν σύντοµες εισηγήσεις
Φορέων του νοµού και εκπροσώπων
∆ήµων και Κοινοτήτων από τις περιοχές
από τις οποίες θα διέλθει ο Ελληνο-
ιταλικός Αγωγός και από τις περιοχές οι
οποίες έχουν επιλεγεί για την
χωροθέτηση των εγκαταστάσεων
Συµπίεσης και Μέτρησης
Ο εκπρόσωπος της ∆ΕΠΑ κ. Αντώνης
Νάτσικας και οι ειδικοί επιστήµονες
αναφέρθηκαν στα τεχνικά και
λειτουργικά χαρακτηριστικά του
Αγωγού και των εγκαταστάσεων, στις
περιβαλλοντικές επιπτώσεις και τα
µέτρα τα οποία πρόκειται να ληφθούν
προκειµένου οι επιπτώσεις αυτές είτε
να µηδενισθούν είτε να µειωθούν στο
ελάχιστο και στις προδιαγραφές των
εγκαταστάσεων αεριοστροβίλων και
Συµπιεστών. Τονίσθηκε για άλλη µια
φορά ότι η ∆ΕΠΑ θα τηρήσει, όπως
έχει κάνει σε όλα τα έργα που µέχρι
σήµερα έχει κατασκευάσει, την
Ελληνική και Ευρωπαϊκή Νοµοθεσία
που αφορά στην προστασία του
περιβάλλοντος.
Υπογραµµίστηκε επίσης ότι το Φυσικό
Αέριο είναι το πλέον φιλικό καύσιµο
προς το περιβάλλον και ότι όχι µόνον
δεν πρόκειται τελικά να δηµιουργήσει
πρόβληµα στο περιβάλλον και στην
τουριστική ανάπτυξη της Θεσπρωτίας,
αλλά µε την υποκατάσταση του
πετρελαίου στις βιοµηχανικές και τις
βιοτεχνικές εγκαταστάσεις και τις
κεντρικές θερµάνσεις στις µεγάλες
πόλεις της Ηπείρου και της ∆υτικής
Ελλάδας θα συµβάλλει στη µείωση των
συνολικά εκπεµπόµενων ρύπων προς
το περιβάλλον.
Κατά την Ηµερίδα δόθηκαν απαντήσεις
και στοιχεία σχετικά µε τις ανησυχίες
ορισµένων φορέων και εκπροσώπων
της περιοχής, ενώ µε τεκµηριωµένα

επιστηµονικά στοιχεία καταρρίφθηκε η
ανεύθυνη φηµολογία που καλλιεργείται
τεχνηέντως τον τελευταίο καιρό.
Τέλος οι εκπρόσωποι της ∆ΕΠΑ
ανακοίνωσαν ότι µετά την ολοκλήρωση
του έργου (περί το τέλος του 2012) η
∆ΕΠΑ θα προχωρήσει στην ίδρυση της
Εταιρείας Παροχής Αερίου ∆υτικής
Ελλάδας (ΕΠΑ ∆υτικής Ελλάδας), κατά
τα πρότυπα των ΕΠΑ Αττικής,
Θεσσαλονίκης, Θεσσαλίας, Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης, Κεντρικής
Μακεδονίας και Στερεάς Ελλάδας.
Μέσω της ΕΠΑ θα επεκταθεί σταδιακά

το δίκτυο Μέσης και Χαµηλής Πίεσης
στους νοµούς της ∆υτικής Ελλάδας,
αρχίζοντας από τους νοµούς των Ιωαν-
νίνων και Θεσπρωτίας, ικανοποιώντας
έτσι ένα πάγιο αίτηµα των κατοίκων και
των παραγωγικών φορέων της
περιοχής.
Επιπλέον µέσω της ΕΠΑ ∆υτικής
Ελλάδας, που θα ιδρυθεί θα δη-
µιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας
διαφόρων ειδικοτήτων (Μηχανικοί,
Τεχνικοί, Οικονοµικοί και ∆ιοικητικοί
υπάλληλοι), ενώ το ίδιο θα γίνει και στις
εγκαταστάσεις Μέτρησης και Συµπίε-
σης στην περιοχή της Πέρδικας.
Η υποκατάσταση του πετρελαίου από το
Φυσικό Αέριο, ως καύσιµο για τις
κεντρικές θερµάνσεις και τις βιοτεχνίες,
τις βιοµηχανίες και τις µεγάλες
ξενοδοχειακές µονάδες της περιοχής,
θα συµβάλλει στην µείωση της
γενικότερης ρύπανσης στην περιοχή,
δεδοµένου ότι, όπως είναι σε όλους
γνωστό, το Φυσικό Αέριο δηµιουργεί
τους λιγότερους ρύπους από
οποιοδήποτε άλλο καύσιµο.
Εκτός από τα οφέλη που θα
προκύψουν σε τοπικό επίπεδο για τους
κατοίκους και τους επαγγελµατίες της
περιοχής, ο Αγωγός ∆ιασύνδεσης
Ελλάδας - Ιταλίας έχει µεγάλη εθνική
σηµασία και θα συµβάλλει στην
αναβάθµιση της γεωπολιτικής θέσης
της χώρας µας.

11
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Με σταθερή
συµβολή στην

ασφάλεια
εφοδιασµού της

χώρας σε καύσιµα,
ανοδική

κερδοφορία αλλά
και συνεχείς

επενδύσεις στην
βελτίωση της

παραγωγής και το
περιβάλλον, ο

όµιλος «Ελληνικά
Πετρέλαια»

συµµετέχει θετικά
στο ενεργειακό

ισοζύγιο.

Η δη υλοποιείται ένα µεγάλο
πρόγραµµα αναβάθµισης
των διυλιστηρίων του,

συνολικού προϋπολογισµού ενός δισ.
ευρώ, που εκτός της ισχυροποίησης των
οικονοµικών επιδόσεων, προβλέπει και
στη σηµαντική µείωση των εκποµπών
ρύπων (διοξειδίων του θείου και
αιωρούµενων σωµατιδίων).
Χαρακτηριστικά επισηµάνσεις διαπι-

στώσεις των έγκυρων οικονοµικών
αναλυτών για τη δραστηριότητα αυτή:
� Σε σχέση µε άλλες χώρες της Ε.Ε. η
Ελλάδα έχει µεγαλύτερη ασφάλεια στον
εφοδιασµό µ αργό καθώς χρησιµοποιεί
πολλές εναλλακτικές πηγές
εφοδιασµού.
� Ο αγωγός Μπουργκάς – Αλε-
ξανδρούπολης θα συνεισφέρει στον
ασφαλή εφοδιασµό της παγκόσµιας

αγοράς και κατ’ επέκταση της χώρας
µας.
� Ο όµιλος «ΕΛ-ΠΕ» συνεισφέρει στην
ασφάλεια εφοδιασµού, στην
οικονοµική ανάπτυξη και την
τροφοδοσία της Ελλάδας µε προϊόντα
φιλικά προς το περιβάλλον.
Η επενδυτική αυτή πολιτική αλλά και το
πρόγραµµα εταιρικής κοινωνικής
ευθύνης υποστηρίζεται από την

12

Kα
ύσι

µα
ΕΛ-ΠΕ

Επενδύει 1 δισ. ευρώ
για το περιβάλλον

Ο κ. Γιάννης Κωστόπουλος ∆ιευθ.
Σύµβουλος ΕΛ-ΠΕ
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κερδοφορία. Όπως ήδη ανακοινώ-
θηκε:
Aύξηση καθαρών κερδών σε ποσοστό
35% για το 2007 σε σχέση µε το 2006
ανακοίνωσαν τα EΛΠE.
Tα ενοποιηµένα καθαρά κέρδη στη

χρήση του 2007 ανήλθαν σε 351 εκατ.
ευρώ και αντιστοιχούν σε 1,15 ευρώ
ανά µετοχή (EPS). Αντίστοιχα, τα
ενοποιηµένα κέρδη πριν από
χρηµατοοικονοµικά έξοδα, φόρους και
αποσβέσεις (EBITDA) ανήλθαν στα

617 εκατ. ευρώ, παρουσιάζοντας
αύξηση 23%. Τα «συγκρίσιµα» κέρδη
(αναπροσαρµοσµένα για τις επιπτώσεις
των τιµών στα αποθέµατα) -clean EBIT-
DA- διαµορφώθηκαν, σύµφωνα µε τη
σχετική ανακοίνωση του Oµίλου στα
458 εκατ. ευρώ, µειωµένα κατά 13%.

ΤΤοο µµέέρριισσµµαα
Tο διοικητικό συµβούλιο της εταιρείας
ενέκρινε πρόταση προς τη Γενική
Συνέλευση των µετόχων για τελικό
µέρισµα ύψους 0,35 ευρώ ανά µετοχή
το οποίο, σε συνδυασµό µε το
προµέρισµα των 0,15 ευρώ που έχει
ήδη καταβληθεί, διαµορφώνει το
συνολικό µέρισµα χρήσης 0,50 ευρώ
ανά µετοχή και τη µερισµατική
απόδοση σε 5,1%, µε βάση το χθεσινό
κλείσιµο της τιµής της µετοχής.
Ο κύκλος εργασιών αυξήθηκε κατά 5%
στα 8,5 δισ. ευρώ, ενώ η αύξηση του
συνολικού όγκου πωλήσεων κατά 1%
σε 17,1 εκατ. τόνους σε σχέση µε το
2006, παρά τη µικρή υποχώρηση της
κατανάλωσης καυσίµων στην ελληνική
αγορά λόγω µειωµένων πωλήσεων
πετρελαίου θέρµανσης. Οι πωλήσεις
της ΕΚΟ στην Ελλάδα αυξήθηκαν κατά
7% στους 4,3 εκατ. τόνους, ωστόσο τα
κέρδη της εταιρείας (EBITDA) σε
σύγκριση µε αυτά του 2006, µειώθηκαν
κατά 12% στα 41 εκατ., αφενός λόγω
ισχυρών πιέσεων στα περιθώρια από
τον ανταγωνισµό και αφετέρου λόγω
αύξησης λειτουργικών δαπανών.

ΆΆννοοδδοοςς ττιιµµώώνν

Tην ικανοποίηση της διοίκησης για τα
«πολύ καλά οικονοµικά αποτελέσµατα
του έτους» εξέφρασε µε δήλωσή του ο
διευθύνων σύµβουλος των EΛΠE,
αναγνωρίζοντας ότι η κερδοφορία
ευνοήθηκε και από την άνοδο των
τιµών του πετρελαίου και των
προϊόντων διεθνώς που επισήµανε:
«Στο άµεσο µέλλον βασική µας
προτεραιότητα είναι ο πυρήνας των
δραστηριοτήτων µας, δηλαδή η διύλιση
και η εµπορία, µε στόχο την περαιτέρω
βελτίωση της λειτουργίας µας και την
αύξηση της κερδοφορίας. Κύριoι
άξονες της στρατηγικής µας είναι ο
εκσυγχρονισµός των διυλιστηρίων στην
Ελευσίνα και τη Θεσσαλονίκη, η
βελτίωση της ανταγωνιστικότητάς µας
και η ανάπτυξη δραστηριοτήτων όπου
έχουµε ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα.
Όλα αυτά σε συγκερασµό µε την
προστασία του περιβάλλοντος και τη
βελτιστοποίηση των συνθηκών
ασφαλείας, στο πλαίσιο της βιώσιµης
ανάπτυξης και της εταιρικής κοινωνικής
ευθύνης».

13
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Με φαντασία και
δηµιουργικότητα

αντιµετωπίζει η
Εθνική

Ασφαλιστική το
θέµα της εταιρικής

κοινωνικής
ευθύνης και ειδικά

το ζήτηµα του
περιβάλλοντος που

έχει θέσει στο
επίκεντρο του

ενδιαφέροντός της
τα τελευταία

χρόνια.
Η Εκδήλωση που απευθυ-

νόταν στους νέους υπαλ-
λήλους και διαµεσολα-

βούντες, πραγµατοποιήθηκε στο

θέατρο «Ελυζέ» και περιελάµβανε
οµιλία του Γενικού ∆ιευθυντή κ.
Σπύρου Λευθεριώτη, αλλά και
θεατρική παράσταση µε οικολογική
θεµατολογία από την οµάδα
«Κρίσιµη Μάζα».
«Η σιωπή πριν…» είναι ένα
συλλογικό έργο που αναφέρεται
στην ανακύκλωση, στις φωτιές του
περασµένου καλοκαιριού, στην
υποκριτική στάση των µεγάλων
κρατών για τα προβλήµατα του
πλανήτη καθώς και στη στάση
όλων των ανθρώπων απέναντι στο
περιβάλλον.
«Το µέλλον είναι εδώ», επισηµαίνει
η σκηνοθέτης και δραµατουργός
του έργου Αλεξάνδρα Παυλίδου
που µαζί µε τους ηθοποιούς
Άντζελα Ελ-Ζέιντ, ∆ηµήτρη Μικιό,
Αγγελική Τόµπρου, Στέλιο
Τσέκερη και Μαρκέλλα Φανού

ΕΘΝΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗ

«Το µέλλον είναι εδώ»

14

Ασφ
άλι

ση

Ο κ. Σπύρος Λευθερώτης Γεν.
∆ιευθυντής Εθνικής Ασφαλιστικής
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πρόσφεραν στους ανθρώπους της
Εθνικής µια εξαιρετική εµπειρία.
Οι συνεχείς εναλλαγές συ-
ναισθηµάτων και ο έντονος
προβληµατισµός που προκαλούσε
το έργο συγκίνησαν όλους τους
θεατές.
Ο κ. Λευθεριώτης στην οµιλία του
έθεσε το ζήτηµα της βαθύτερης
σηµασίας τους όρου «κοινωνική
ευθύνη» για µια εταιρία. Τόνισε ότι
η ορολογία µπορεί να είναι νέα,
αλλά η έννοια αυτή διέπει την
Εθνική Ασφαλιστική από το 1891
που ιδρύθηκε µέχρι σήµερα.
«Αποτελεί µέρος της ευρύτερης
οντότητας µιας εταιρίας», τόνισε ο
Γενικός ∆ιευθυντής, «και έχει
άµεση σχέση µε τη διαµορφωµένη
εικόνα που έχει η κοινή γνώµη για
την κάθε µεγάλη εταιρία. Εσείς οι
νέοι καλείσθε να πάτε την εταιρία
ένα βήµα πιο µπροστά, γι΄ αυτό
πρέπει να αντιληφθείτε αυτή την
εικόνα και να συνεισφέρετε στην
περαιτέρω διαµόρφωσή της στο
µέλλον»
Αναφερόµενος στο θέµα του περι-
βάλλοντος και της κλιµατικής αλ-
λαγής ο κ. Λευθεριώτης επισήµανε

ότι πρόκειται για ένα κεντρικό
ζήτηµα που αφορά την εξέλιξη της
ζωής µας αλλά και τον ίδιο τον
πολιτισµό µας, και γι’ αυτό µια µε-
γάλη και ιστορική εταιρία –ηγετική
δύναµη στον τοµέα της– δεν θα
µπορούσε παρά να ασχοληθεί µε
αυτό.
Αίσθηση έκανε η θεατρική πα-
ράσταση στα 170 νέα πρόσωπα της
Εθνικής Ασφαλιστικής που την
παρακολούθησαν.
Μέσα από τη θεατρική έκφραση το
µήνυµα για το µέλλον του πλανήτη
ήρθε πιο ισχυρό, προκαλώντας ένα
µικρό σοκ στη καθηµερινή απά-
θεια.
Σηµειώνεται ότι ήδη η «Εθνική
Ασφαλιστική» από το προηγούµενο
ετήσιο συνέδριό της έχει κάνει
κεντρικό θέµα ότι «Η ζωή στον
πλανήτη είναι ευθύνη όλων µας».

Και όπως χαρακτηριστικά επιση-
µαίνεται στο σχετικό πρόγραµµα:
«Με την αλλαγή που συντελείται
αυτή τη στιγµή στον πλανήτη, τα
στατιστικά δεδοµένα παύουν να
ισχύουν.
Τα ακραία φαινόµενα και οι
καταστροφές δηµιουργούν ζηµιές
που δεν τις περιµέναµε. Μια µικρή
αλλαγή σε µια περιοχή, δηµιουργεί
κόστη µε ανυπολόγιστες επιπτώ-
σεις σε µια ασφαλιστική εταιρία.
Ήδη έχει επηρεασθεί η αντα-
σφαλιστική αγορά και τα κόστη που
πληρώνουµε και εµείς για
αντασφαλίσεις έχουν µεγαλώσει εξ
αιτίας αυτών των φαινοµένων.
Εµείς, ως εταιρία που βλέπει
µακριά και βλέπει το µέλλον,
έχουµε κάθε λόγο να αρχίσουµε
να ασχολούµαστε µε µεγάλη
σοβαρότητα µε αυτό το θέµα».
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